
شهروند| سخنان دیروز رئیس جمهوری در تبریز 
بیش از آن که حرف جدی در حوزه سیاست روز باشد، 
بیشتر سبقه اجتماعی داشت و متمرکز بر فرهنگ، 
بازار و آداب و رسوم مردم آذربایجان بود. روحانی در 
مراسم افتتاح رسمی رویداد بین المللی تبریز ۲۰۱۸ 
از شعر و شاعری، لهجه آذری، جاذبه های گردشگری 
تبریز، غذاهــای تبریزی، القــای آدرس غلط دادن 
تبریزی ها، رستوران های ســنتی این شهر و دیگر 
موارد جذاب این شــهر گفت. او حتی در اظهاراتش 
خاطره و جوک هم گفت: »وقتی در خیابان ها می روم 
خیابان ها و چهره مردم را تماشا می کنم. وقتی چهره 
مردم خوشحال باشد، خیالم راحت می شود. وقتی 
مردم خوشحال نباشند و اخم داشته باشند، می فهمم 
مشکلی وجود دارد. توجه دوم من به پیاده رو است که 
تمیز است یا خیر؟ این که تبریز تمیز است و تکدی گر 
در خیابان ها ندارد و متجاهری به اعتیاد وجود ندارد، 
باید این جاذبه ها حفظ شود. نسبت به راننده اتوبوس 

و تاکسی دقت کنید، زیرا اینها جاذبه شهر هستند.«
روحانی در قســمت دیگری از سخنانش با اشاره 
به فرش ایرانی، لطیفه هم تعریف کرد: »می روید به 
کشورهای غربی فرش ایرانی در خانه ها را مشاهده 
می کنید. شما ایران را به خانه ها برده اید، حالا هرچی 
ترامپ بگویــد، بگذارید بگوییــد. جوکی می گوید 
این آقای ترامپ یــک روز با خانواده درحال صبحانه 
خوردن است. دامادش می گوید حواس تان باشد این 

پنیر ایرانی است.«
 او همچنین در بــازار تبریز هم چرخــی زد و با 
تولیدکنندگان، کارگران و فروشندگان کفش دیدار 
و گفت وگو کرد. روحانی با حضور در بازار تبریز وارد 
چندین مغازه شد و پای درددل کاسبان نشست تا از 

نزدیک با مشکلات تولیدکنندگان کفش آشنا شود.
فکر می کنند برای خاورمیانه باید کاخ سفید 

تصمیم بگیرد 
روحانی با بیان این که برخــی فکر می کنند این 
سرزمین باید طبق اراده آنها گردش کند، گفت: فکر 
می کنند برای خاورمیانه باید کاخ سفید تصمیم بگیرد 
و فکر می کنند برای همیشه رژیمی غاصب و ظالم 
باید بر مردم برخی کشورهای منطقه مسلط باشد و از 
این طریق می توانند همه ذخایر دنیای عرب را به یغما 
ببرند. چشم طمع شما کجاست؟ به طلای سیاه این 
منطقه؟ به حساب صدها میلیاردی برخی کشورهای 
عرب منطقه است؟ طمع حساب های پرپول و ذخایر 
طلای سیاه در این منطقه عقل را از شما ربوده است؟

ایران  هراسی ها دروغ بود 
روحانی اضافه کرد: چرا نگاه تان غلط و سخن تان 
نادرست اســت و امان از دید و سخنی غلط و امان از 
زبانی که هر روز دردســر درست می کند. می گویند 
می خواهیم با فلان رهبر اروپایــی برای یک قرارداد 
هفت جانبه تصمیم بگیریم. با چه مناسبت و با چه 
حقی می خواهید این کار بکنید؟ وی با بیان این که ما 
حسن نیت خود را نشان داده ایم، عنوان کرد: ما به عالم 
نشان دادیم که ایران  هراسی ها دروغ بود و ما خواستیم 
ثابت کنیم که به دنبال سلاح کشتار جمعی نیستیم و 
خواستیم ثابت کنیم که پرونده سازی ها تحت عنوان 
پی ام دی یک دروغ واهی بود و خواستیم ثابت کنیم 
برخلاف قانون ما را ذیل فصل هفت شورای امنیت 
بردید، اما ما با این پیمان و توافق، تهمت  ها را زدودیم و 
ما با این توافق به دنیا ثابت کردیم که آمریکا و اسراییل 

به ایران دروغ می گفتند.
تبریز، سرزمین شهریارپرور است

روحانی با بیان این که انســان ها از سفر چیزهای 
زیادی یاد می گیرند، خاطرنشان کرد: می گویم تبریز 
باید زیبا باشد و ابنیه تاریخی زیادی دارد، اما از هر چیز 
مهمتر، مردم تبریز و اخلاق زیبای آنها و لهجه زیبا 
و قشنگ آنهاست. جملات قشنگ و شیرین گویی و 
شیرین سخنی و اشعار قشنگی دارند و بزرگان بزرگی 
دارند. حتما شــهریارها خواهند آمد. این سرزمین، 
سرزمین شهریارپرور است. این سرزمین شهریارهای 

دیگر را به بشریت تحویل خواهد داد.
تبریز دروازه اقتصاد ایران با جهان بوده است

روحانی افزود: ایران همه شــهرها و استان هایش 
و آذربایجــان همه شهرســتان هایش و تبریز همه 
کوچه هایش مملو از شــرف و انسانیت است. تبریز 
پایتخت گردشگری است؛ نه برای امروز و فردا بلکه 
برای همه تاریخ، تبریز جاذبه داشته و همیشه دروازه 
اقتصاد ایران با غرب و جهان بوده است. این جا مسیر 
اصلی جاده ابریشم است و سرزمینی است که شرق 
را به غرب وصل می کند. این حلقه وصل تبریز بوده 

و هست.
برخی ها آدرس غلط می دهند

رئیس جمهوری اضافه کرد: من وقتی در خیابان ها 
می روم خیابان ها و چهره مردم را تماشــا می کنم. 
وقتی چهره مردم خوشــحال باشــد، خیالم راحت 
می شود. وقتی مردم خوشحال نباشد و اخم داشته 
باشند، می فهمم مشکلی وجود دارد. توجه دوم من 
به پیاده رو است که تمیز است یا خیر؟ این که تبریز 
تمیز است و تکدی گر در خیابان ها ندارد و متجاهری 
به اعتیاد وجود ندارد، باید این جاذبه ها حفظ شود. 
نســبت به راننده اتوبوس و تاکسی دقت کنید، زیرا 
اینها جاذبه شهر هستند. روحانی با بیان این که این 
برخوردها ذهن مردم را می سازد، یادآور شد: وقتی از 
شما آدرس می پرسند، برخی ها می گویند نمی دانم. 
برخی ها می گویند کجاست؟ می گویند کمی بالاتر. 

بابا آدرس درست بدهید هرچند برخی ها آدرس غلط 
می دهند.

ایران امروز جاذبه گردشگری سلامت شده است
روحانی با تاکید بر این که اگــر ایران امروز جاذبه 
گردشگری سلامت شده، این افتخار برای انگشتان 
پرتوان و عالم و اندیشمند ایرانی ما است، یادآور شد: 
ده ها هزار نفر ازجمله ایرانیــان مهاجر به ایران برای 
درمان به ایــران می آیند. قبلا می گفتند به انگلیس 
و فرانسه بروید، ولی امروز می گویند اگر می شود به 
ایــران بازمی گردد. روحانی ادامــه داد: مردم تبریز، 
مســئولان، آقای استاندار و شــهردار و نمایندگان 
مجلس و مسئولان استان آذربایجان شرقی! جاذبه 
دایمی برای تبریز در تاریخ درســت کنید. بگذارید 
این جا مرکز گردشــگری ۲۰۱۸ نباشد، بلکه مرکز 

گردشگری برای دهه ها و ان شاءالله قرن ها باشد. 
رستوران   های سنتی تبریز جاذبه  های 

گردشگری دارد
وی افزود: غذای شما تبریزی ها جاذبه ندارد؟ تنها 
کوفته تبریزی نیست. انواع غذاها در این جا غذاهای 
بســیار جذاب اســت. در دنیا یکــی از جاذبه  های 
گردشگری رستوران هاست. می گویند برویم فلان 
کشور که فلان غذا را بخورند. رستوران   های سنتی 
تبریز می تواند یکی از جاذبه  های بسیار خوب برای 
گردشگری باشد. علاوه بر صدها جاذبه دیگری که 
دارید من دیدم یک بنــای قدیمی به یک هتل زیبا 
تبدیل شده اســت. خانه  های قدیمی و آثار تاریخی 
را احیا کنید. فقط به فکر گردشگر خارجی نباشیم. 
گردشگر داخلی هم ظرفیت بزرگی است، همسایگان 
ما ظرفیت بزرگی است، دنیای اسلام ظرفیت خوب 

است. 
برجام یک جمله کم یا اضافه نمی شود

رئیس جمهــوری همچنین در نشســت خبری 
پایان سفرش به آذربایجان شرقی با تاکید بر این که 
برجام یک جمله کم یا اضافه نمی شود، گفت: آمریکا 
خودش به دلیل عدم عمل به تعهداتش در برجام روی 
صندلی اتهام است. حســن روحانی روز چهارشنبه 
در نشست خبری پایان سفرش به آذربایجان شرقی 
افزود: اگر اروپا علاقه مند به راضی کردن ترامپ است، 
باید از جیب خودش خرج کند و نمی تواند دست در 
جیب مردم ایران کند. وی اضافه کرد: حضور آمریکا 
در منطقه ای هیچ وقت نتیجــه ای جز ایجاد ناامنی 
نداشــته و این درحالی اســت که جان مردم همه 

کشورهای منطقه برای ما مهم است. 

روحانی در مراسم افتتاح رویداد تبریز 2018 مطرح کرد: روی خط خبر

تبریز، اخلاق زیبا، لهجه زیبا
  حسن روحانی برخلاف رویه اش کمتر سیاسی حرف زد ، سرزده بین کارگران و تولیدکنندگان تبریزی رفت و پای درددل دل آن ها نشست

دیروز در صحن علنی مجلس صورت گرفت

از تذکر به اطرافیان رئیس جمهوری 
تا آخر و عاقبت سپنتا 

خبرآنلاین| در تذکرات شفاهی دیروز مجلس 
شورای اسلامی نمایندگان به موضوعات متعددی 
ازجمله ماجرای بازداشــت محمدرضا جلایی پور و 
وضع بلاتکلیف سپنتا نیکنام نماینده زرتشتی شورای 
شهر یزد که از حضور در این شــورا بازمانده است، 
پرداختند. قاسم میرزایی نکو عضو فراکسیون امید 
در تذکری از وزرای دادگســتری، کشور و اطلاعات 
خواســت که با نخبگان برخورد قهری نکنند. او بی 
آن که از محمدرضا فرزند حمیدرضا جلایی پور نامی 
ببرد، از او به عنوان نخبه ای یاد کرد که فرزند خانواده 
شهید اســت و گفت باید در برخورد با جوانان دقت 
شود. او همچنین از هیأت رئیسه مجلس خواست تا 
نتایج جلسه سران سه قوه را مصداقی و علنی به سمع 
مردم برسانند و عزمی راسخ برای برخورد با فساد و 

قاچاق و رانت داشته باشند.
احمد مازنی نماینده تهران در مجلس هم در اواخر 
جلســه علنی دیروز، در تذکری خواستار رسیدگی 
سریع تر به پرونده عضو زرتشتی شورای شهر یزد در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام شد. احمد مازنی با 
بیان این که پرونده مربوط به ســپنتا نیکنام عضو 
اقلیت شورای شهر یزد مدت هاست روی میز مجمع 
قرار گرفته، گفت: تصمیمی که در گذشته در مورد 
این پرونده اتخاذ شده بود به نوعی مایه وهن نظام و 
مذهب تشیع بوده است. هم اکنون چشم ها و گوش ها 
به تصمیم مجمعی است که با تصمیم امام و رهبری 
برای شکستن بن بست ها تشــکیل شده است. این 
عضو فراکسیون امید همچنین با بیان این که گفته 
می شود رئیس جمهوری در برخی جلسات مجمع 
حضور ندارند، گفت: این جلسه فرصتی برای عمل 
ایشان به وعده دفاع از حقوق شــهروندی است. او 
همچنین گفت که بعد از مرحوم  هاشمی رئیس فقید 
مجمع، مردم به تدبیر آیت الله  هاشمی شــاهرودی 

چشم دوخته اند.

محمدرضا تابش: 

نهادهای امنیتی و اطلاعاتی از شنود 
استفاده ابزاری و سیاسی نکنند

اعتمادآنلایــن|  محمدرضا تابــش نماینده 
اردکان و نایب رئیس فراکســیون امید با تاکید بر 
لزوم شــنود در مسائل مرتبط با امنیت ملی گفت: 
شنود مسأله ای مرتبط با امنیت ملی است و همه 
باید تــلاش کنیم امنیت ملــی در حد اعلا حفظ 
شود. تمامی دســتگاه های اطلاعاتی، جاسوسی و 
ضدجاسوسی به ابزار و تجهیزاتی مجهز هستند که 
در جهت ارتقای منافع ملی به کار گرفته می شوند. 
از »موســاد« گرفته تــا »ک گ ب« از ابزار مدرن 
روز برای ارتقای منافع و امنیت ملی شان بهره مند 
هستند. این نماینده مجلس با اشــاره به مقررات 
برای شــنود در دولت اصلاحات گفــت: در دولت 
اصلاحات، آقای خاتمی اصرار کردند و شنود تابع 
ضوابط و مقرراتی شد و حتما باید قاضی مخصوص 
شــنود اجازه می داد. فکر می کنم آن زمان اختیار 
این کار به مرحوم آیت الله مروی داده شــد. ایشان 
ابتدا به صورت دقیق استدلال ها را بررسی می کرد 
و سپس دستور شنود را امضا می کرد. در آن زمان 
قاضی دقت و وسواس داشت و موضوعی را که مخل 
امنیت ملی کشور بود مورد شــنود قرار می دادند. 
تابش با انتقاد از شرایط کنونی برای شنود تاکید کرد: 
اما درحال حاضر شنیدم که بعضی جاها برگه های 
امضاشده هم هست که ضابطان خودشان می توانند 
اقدام به شنود کنند، باید این رویه ها را بررسی کنیم 
تا رایج نشود. شــنود باید در جایی اتفاق بیفتد که 
منافع ملی در خطر اســت، نه این که در دفتر کار و 
منزل یک شخصیت محبوب و مقبول مردم شنود 
کار بگذارند یا جلســات داخلی احزاب و گروه های 
دل بسته به انقلاب و نظام را در جهت پیشبرد مقاصد 
سیاسی شنود کنند و حریم خصوصی را نقض کنند. 
او گفت: اخیرا مقام معظم رهبری در رابطه با حجاب 
فرمودند که حجاب حکم ضروری دین اســت و در 
اماکن عمومی هم باید رعایت شود، اما در تکمیل 
این جمله گفتند که در داخل حوزه شخصی افراد 
کاری نداریــم که آنها چــه کاری انجام می دهند. 
بنابراین استدعای ما از نهادهای امنیتی و اطلاعاتی 
این است که حریم خصوصی را پاس بدارند و از شنود 
استفاده ابزاری و سیاسی نکنند. شنود نباید به نفع 
یک جناح و گروه و بالا آوردن یک عده و حذف عده 
دیگر استفاده شود. شنود باید در راستای منافع ملی 

و با شرایط و ضوابطی اتفاق بیفتد.

قاضی پور در اخطاری در صحن علنی مجلس 
مطرح کرد:

وزارت کشور به کارگران مجوز 
راهپیمایی بدهد

ایسنا|  یک نماینده مجلس در مجلس در تذکری 
گفت: به مناسبت یازدهم اردیبهشــت روز کارگر 
وزیر کشور به کارگران مجوز راهپیمایی بدهد. نادر 
قاضی پور در جلسه علنی دیروز مجلس با استناد به 
اصل ۲7 قانون اساسی در اخطاری گفت: طبق این 
اصل، برگزاری اجتماعات و راهپیمایی بدون حمل 
ســلاح و به شــرطی که مخل مبانی اسلام نباشد، 

اشکال ندارد و باید مجوز آن داده شود.
او افزود: لازم اســت وزیر کشور مجوز راهپیمایی 
کارگران به مناسبت یازدهم اردیبهشت روز کارگر را 
بدهد. این مجوز باید در راستای احترام به کارگران 

اهدا شود. این درخواست فراکسیون کارگری است.
 نماینده ارومیه در پایان گفت: وزارت کشــور به 
کارگران و حتی ترک ها مجوز راهپیمایی نمی دهد، 

اما به ارامنه می دهد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
دست اندرکاران همایش حکیم تهران )نکوداشت 

مرحوم آقاعلی زنوزی(

فلسفه و علوم عقلی در حوزه علمیه قم 
و تهران رواج پیدا کند

پایگاه اطلاع رســانی دفتر مقام معظم 
رهبری|  بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی 
در دیدار دســت اندرکاران همایش حکیم تهران 
)نکوداشت مرحوم آقاعلی مدرس زنوزی( که در 
تاریخ ۳اردیبهشت ۹7 برگزار شده بود، صبح دیروز 

در محل این همایش منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ایــن دیدار با ابراز 
خرسندی از رونق علوم عقلی در حوزه های علمیه 
پس از انقلاب اسلامی، نقادی و نوآوری را موجب 
ترویج و اعتلای این شــاخه از علوم برشمردند و 
افزودند: از خصوصیات برجســته مرحوم آقاعلی 
زنوزی همیــن روحیه نقادی و بیــان حرف نو در 
علوم عقلی اســت و این گونه بزرگداشت ها صرفا 
بزرگداشت یک شخص نیست بلکه درواقع تکریم و 

ترویج یک جریان فکری و اندیشه ورزی است.
ایشان با یاد کردن از برخی بزرگان فلسفه و تاکید 
بر لزوم شناساندن شخصیت و آرای آنان به جامعه 
علمی، اهمیت تدوین خلاصه ای قابل فهم از نظرات 
فلسفی و عمیق این بزرگان را یادآور شدند و گفتند: 
دعوت جوانان به علوم عقلــی و توجه حوزه های 
علمیه به علوم عقلی و به ویژه فلســفه بسیار مهم 

است.
رهبر معظــم انقلاب اســلامی افزودند: حذف 
فلسفه از حوزه علمیه قم موجب خواهد شد افرادی 
سطحی و کم عمق، متصدی تبیین و تدریس این 
علم شوند، بنابراین فلسفه باید در حوزه  علمیه قم 
و همچنین حوزه علمیه تهران که روزگاری مرکز 

فلسفه بوده است، رواج پیدا کند.
ایشان همچنین از مدرسان فلسفه و مجمع عالی 
حکمت اســلامی و حضرات آیات جوادی آملی، 
سبحانی و مصباح یزدی که هدایت و نظارت بر این 

مجمع را برعهده دارند، تقدیر و تشکر کردند.

آیت الله آملی لاریجانی، رئیس قوه قضائیه: 

قاچاق کالا وضع اقتصادی کشور را به 
هم ریخته است

میزان|  آیــت الله آملی لاریجانــی، رئیس قوه 
قضائیه در پانزدهمین همایش سراسری رؤسای 
کل دادگســتری و دادســتان های سراسر کشور 
خطاب به دادســتان ها با اشــاره بــه تلاش های 
قوه قضائیه برای مبارزه بــا قاچاق کالا گفت: تمام 
دشمنان و سلطه جهانی در مقام این هستند که 
قوه قضائیه را از انجام وظایفش بازدارند. گرچه نظر 
فراتری دارند و با کل نظام جمهوری اسلامی مسأله 
دارند. او افزود: امروز دادســتانی کل حساســیت 
بیشتری پیدا کرده اســت. دادستان های سراسر 
کشور خصوصا دادســتان هایی که در گمرکات 
مستقر هســتند، وظیفه عمده ای دارند. امنیت 
اقتصادی را باید مدنظر داشــته باشــیم، گاهی 
سرمایه گذار برای آوردن ســرمایه اش در میدان 
می ترسد که این مســتلزم حمایت است. باید با 
رانت و ویژه خواری مبارزه کرد و بستر را در کشور 
برای اشتغال و کار فراهم کنیم. رئیس قوه قضائیه 
گفت: امروز ملاحظه می کنید که تمام دشمنان و 
سلطه جهانی در مقام این هستند که قوه قضائیه 
را از انجام وظایفش بازدارنــد. گرچه نظر فراتری 
دارند و با کل نظام جمهوری اسلامی مسأله دارند. 
آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنرانی خود 
گفت: باید بر حرف حق خود بایســتیم و این گونه 
نباشد که اراده ها بلغزد. مهمترین وظیفه داشتن 
عزم راســخ برای انجام تکالیف است. فراتر از عزم، 
کار جهادی است، چون حجم پرونده های وارده و 
وسعت کار قضائی با کمبود امکانات و نیروی انسانی 
مواجه شده مستلزم کار جهادی است، گاهی جهاد 
در همین جاست و همیشه در صحنه مرزها نیست.

واکنش دبیر شورای نگهبان به برخورد مأموران 
نیروی انتظامی با منکرات

تسلیم هجمه های نادرست نشویم
ایسنا|  دبیر شــورای نگهبان با اظهار نگرانی 
درباره مسأله نابسامان حجاب گفت: باید از مأموران 
نیروی انتظامی در زمینه برخورد با منکرات حمایت 
کنیم و تسلیم هجمه های نادرست نشویم. احمد 
جنتی در جلسه دیروز شــورای نگهبان با اشاره 
به سالگرد واقعه طبس و شکســت آمریکا افزود: 
طوفان شن مأمور الهی بود تا نقشه های شیطانی و 
شوم آمریکا را بر آب کند و این شکست مفتضحانه 
موجب آبروریزی برای آمریکا شــد. دبیر شورای 
نگهبان واقعه طبس را درس عبرت آموزی دانست 
و گفت: اگر ما روحیه انقلابــی، الهی و جهاد را در 
مسیر الهی حفظ کنیم، نزول نصرت الهی از آسمان 
و زمین مستمر است. او با هشدار درباره گرفتاری 
جامعه به قدرت طلبی و مقام پرستی و دنیاپرستی 
افزود: مشــکلات و گرفتاری های امــروز ما مثل 
مشــکلات بانکی که وجود دارد، ناشی از تضعیف 
روحیه انقلابی اســت. جنتی مجاهدات نیروهای 
حزب الله تحت هدایــت ولی فقیه را خنثی کننده 
نقشه های شیطانی دانست و اضافه کرد: به فضل 
الهی انقلاب ما از این مراحل نیز عبور خواهد کرد. 
دبیر شورای نگهبان با اظهار نگرانی درباره مسأله 
نابســامان حجاب گفت: باید از مأمــوران نیروی 
انتظامی در زمینه برخورد با منکرات حمایت کنیم 
و تسلیم هجمه های نادرست نشویم و در همین 
زمینه وظیفه ما است حامی نیروهای مسلح کشور 
ازجمله نیروهای انتظامی، سپاه و ارتش باشیم که 
در غیــر این صورت دچار خســران جبران ناپذیر 

خواهیم شد. 
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میز سیاست

روایتی از فرمان امام که منجر به
 اخراج و محاکمه ده ها قاضی شد

جماران نوشــت: حجت الاســلام محمدصادق 
صالحی منش دادیار جانشــین دادســتان انقلاب 
اســلامی تهران در ســال های ۱۳٦۰ تــا ٦٥، طی 
یادداشــتی در جماران با ذکر خاطره ای از دهه ٦۰ و 
فرمان هشت ماده ای امام نوشت: اکنون پس از گذشت 
سال ها از آن جریان احساس می کنم که برگ زرینی از 
تاریخ انقلاب به دست امام راحل ورق خورد.متن کامل 
این خاطره به این شرح است: یکی از مهمترین مسائل 
سیاسی و چالش برانگیز در بحبوحه آغازین سال های 
دهه ۱۳٦۰، که برای حضرت امام خمینی)س( رهبر 
انقلاب اسلامی، اهمیت فراوان داشت و به طور مستقیم 
با آن درگیر بودند بحث عملکردی سیســتم قضائی 
و امنیتی و انتظامی کشــور بود. که منجر به برخورد 
مستقیم امام و صدور فرمان ۸ ماده ای از سوی ایشان 
گردید. ناگفته نماند هدف از صدور فرمان ۸ ماده ای 
در ۲۴ آذر ۱۳٦۱، حفــظ و رعایت حریم خصوصی 
شهروندان و کرامت انسانی بود که البته حضرت امام 
این فرمان را برای اجرا در قوای سه گانه صادر فرمودند.

همچنین در این پیام از آقایان حضرت آیت ا لله اردبیلی 
رئیس دیوانعالی کشور و مهندس موسوی به عنوان 
نخست وزیر وقت خواســته شد بود تا ضمن پذیرش 
مسئولیت اجرایی فرمان، ستادی تشکیل گردد که 

طی این اقدام صدها پرونده تشــکیل و ده  ها قاضی، 
دادســتان و دادیار محاکمه و اخراج گردیدند. در آن 
زمان، بنده نیز به عنوان متهم به تخلف در صدور حکم 
تعزیر مورد بازخواست و محاکمه قرار گرفتم. اگر چه 
اینجانب با ارایه مدرک و احکامی که از شورا داشتم و 
اظهارات شهود تبرئه گردیدم اما جو و فضای ملتهبی 
بین همه افراد دســتگاه قضائی و انتظامی در کشور 
حاکم شــده بود و همه از این که چه بدی و اشتباهی 
کردیم ناراحت و ناخرسند بودیم. ولی اکنون پس از 
گذشت سال ها از آن جریان احساس می کنم که برگ 
زرینی از تاریخ انقلاب به دست امام راحل ورق خورد. با 
توجه به فضای کنونی کشور، امروزه نیز ضرورت دارد 
مسئولان قوای سه گانه کشــور با عزمی راسخ، برای 
صیانت از حقوق شهروندی و حفظ کرامت انسان ها، 
اجرای پیام و فرمان ۸ ماده ای حضرت امام را سرلوحه 

اعمال و اقدامات خود قرار دهند. ان شاءالله
گروه های اصلاح طلب و اصولگرا پس از

 به قدرت رسیدن از مردم فاصله می گیرند
ایلنــا نوشــت: وزیر پیشــین پســت و تلگراف 
گفــت: اصلاح طلبــان نمی توانند دولــت را نگه 
دارنــد و اصولگرایان نمی توانند ملــت را نگه دارند 
و این اتفاق در ۱٥۰ ســال گذشــته رخ داده است. 
سیدمحمد غرضی درباره رویکردهای موجود درباره 
پیام رســان های داخلی و خارجی گفت: هر پدیده 

اجتماعی ریشه در نیازهای اجتماعی دارد و وقتی 
که پدیــده ای رخ می دهد تا حــدودی به نیازهای 
اجتماعی جواب می دهد. اگــر نیازهای اجتماعی 
در آن پدیده برطرف شــود، پدیده رشد می کند و 
اگر رفع نشــود، پدیده دچار سکون شده و یا از بین 
می رود، همین خط تلفن و موبایل پدیده هایی بودند 
که به وجود آمدند و مردم کم کم احســاس کردند 
به آنها محتاجند، در نتیجه این پدیده ها رشد کرد 
و جزو ابزار زندگی شد. استاندار پیشین کردستان 
در پاسخ به این ســوال که »گروه های معترض در 
ناآرامی های دی ماه ۹٦ شعارهایی علیه هر دو جناح 
سیاسی سر می دادند که آیا این نشان از تولد جریان 
سومی دارد یا نه؟« گفت: اصلاح طلبان نمی توانند 
دولت را نگه دارند و اصولگرایان نمی توانند ملت را 
نگه دارند و این اتفاق در ۱٥۰ سال گذشته رخ داده 
اســت. معترضان در دی ماه ۹٦ در شعار های شان 
فاعل مشــخص نبود و آن شــعار ها فاعلی مجهول 
داشــت. در  ســال ۸۸، ۳میلیون نفر در خیابان ها 
آمدند و از آقای موسوی حمایت کردند اما پس از آن 
به خانه های شان بازگشتند و تنها جمعیتی ٥۰ هزار 
نفری باقی ماند که در جریان اجتماعی حذف شدند 
هرچند هنوز هم ریشــه های آن وجود دارد. در دی 
ماه ۹٦ هم تعدادی اعتراض کردند اما مردم به طور 

عام حمایت نکردند.

کسی شهردار تهران شود که خط قرمز
 نهادهای امنیتی نباشد

ایسنا نوشــت: نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر ضرورت انتخاب شهردار اصلاح طلب 
برای پایتخت، درعین حال گفت که گزینه شــهرداری 
تهران نباید خط قرمز نهادهای امنیتی باشد.الیاس حضرتی 
اظهار کرد: شورای شهر تهران مشغول به سرانجام رساندن 
ســنگین ترین، بزرگترین و مهمترین پروژه است و من 
برای همه آنها آرزوی موفقیت دارم که باوجود فشارها، با 
حوصله، صبر و تدبیر کار را پیش می برند، البته تلاش هایی 
هم هست که تحریک کنند و شکاف و اختلاف در شورای 
شــهر ایجاد کنند اما عزیزان ما در شورا بسیار هوشیار و 
تیزبین به این مسائل واقف هستند.او اضافه کرد: شهردار 
تهران قطعا باید یک نیروی اصلاح طلب باشــد. قطعا از 
شورای ۲۱ نفره اصلاح طلب تهران انتظار نمی رود که فرد 
غیراصلاح طلبی را به عنوان گزینه شهرداری معرفی کند، 
درعین حال سابقه کار، نوع تحصیلات، عملکرد گذشته و 
تجارب مدیریتی این فرد باید نشان دهد که کشش این 
بار مسئولیت سنگین را دارد. شــهردار آینده تهران باید 
ضد فساد و مشهور به پاکدستی باشد،  لایه های مختلف 
و جنس کار در شهرداری خودبه خود آلوده کننده است و 
افراد را در معرض اتهام قرار می دهد، بنابراین شهردار آینده 
باید روحیه ضد فساد داشته باشــد و سوابقش هم این را 

نشان دهد.

شهروند| ماجرای دختری که توسط مامور گشت 
ارشاد ناجا کتک خورده بود، این روزها علاوه بر انعکاس 
در رسانه ها و فضای مجازی، به چالشی حقوقی و حتی 
سیاسی هم تبدیل شده است. بعد از این ماجرا برخی 
از نیروی انتظامی حمایت کردنــد و برخی دیگر نیز با 
این ادله که مامور نمی تواند در جایگاه قاضی حین انجام 
ماموریت عمل کند، از دختر کتک خورده دفاع کردند. 
شــدت گرفتن انتشــار اخبار حمایت و تبری جستن 
از عملکرد مامور نیــروی انتظامی و نــوع برخورد آن 
دختر با مامور ناجا بــه صحن مجلس هم رفت تا اتفاق 
شــگفت انگیزی در آن رخ دهد و کار حتی به پیشنهاد 

صدور حکم ارتداد برای یک نماینده هم برسد.
صدور حکم ارتداد

دیروز فیلم فحاشــی و کتک کاری یک مامور گشت 
ارشاد با یک دختر به صحن مجلس رفت؛ ماجرا به دو 
روز پیش مربوط می شد که بهرام پارسایی سخنگوی 
فراکســیون امید در تذکری گفته بــود قرآن کرامت 
انسانی را مهمتر از حرمت کعبه قرار داده است و نباید 
به بهانه حجاب و نهی از منکر، ترویج منکر  شود و حرمت 
انسان زیر سوال  رود. از برخورد زشت مامور ناجا با فردی 
مسلمان اگر نگوییم که باید دق کنیم ولی باید حداقل 
مشکی بپوشیم. نصرالله پژمانفر عضو جبهه پایداری هم 
در پاسخ به این تذکر گفته بود که امر به معروف و نهی از 
منکر از واجبات است و اگر کسی امر به معروف را واجب 
نداند، یک نوع انکار ضروری دین صورت گرفته و حکم 

کلی آن ارتداد است.
این ادعاها از تریبون مجلس دردناک است 

همین سخنان پژمانفر بود که داد پارسایی را درآورد. او 
در تذکر دیروزش گفت که پژمانفر او را به ارتداد محکوم 
کرده و در مجلس او را دادگاهی کرده است. او از این عضو 
جبهه پایداری خواست تا شأن مجلس را رعایت کند و 
بی دلیل همکاران دیگرش را تهدید نکند. ســخنگوی 
فراکسیون امید به نماینده مشهد متذکر شد که این گونه 
تهدیدها در حوزه انتخابیــه کاربرد دارد، نه در مجلس. 
پارسایی گریزی به سابقه حضورش در جبهه های جنگ 
زد و گفت: اگرچه این ادعاهای شــما وحشتناک تر از 
گلوله های دشمن نیست، اما از تریبون مجلس دردناک 
اســت! او ســپس از علی مطهری که ریاست جلسه را 
برعهده داشت خواست به عنوان یک فرد آزاده و فرزند 
شــهید مطهری به این موضوع ورود کرده و مانع از آن 
شــود که از تریبون مجلس چنین فتوایی داده شود، 

چراکه چنین ادبیاتی وهن مجلس است.
لحن پژمانفر با التفات بوده 

علی مطهری هم در پاســخ به او گفــت که مفهوم 

ســخنان پژمانفر کلی بوده که گفته اگر کسی امر به 
معروف را واجب نداند به نوعی بــه انکار ضروری دین 
پرداخته و حکم کلی آن ارتداد است. نایب رئیس مجلس 
گفت که لحن پژمانفر با التفات بوده و منظورش پارسایی 
نبوده و تنها گفته اســت که این حــرف لوازمی دارد و 
نماینده شیراز را متهم به ارتداد نکرده و توهین صریحی 
صورت نگرفته اســت. البته پارسایی خواستار بررسی 
سخنان پژمانفر از سوی هیأت نظارت بر نمایندگان شد 

و کوتاه نیامد.
حرف پارسایی غیرشرعی است

پژمانفر هم با اصرار خواستار پاسخگویی به او شد و 
میانجیگری های علی مطهری هم کفاف نداد. بالاخره 
تریبون پژمانفر روشــن شــد و گفت: من برخلاف 
آقای پارسایی معتقدم که ما بین نیروهای نظامی و 
انتظامی، نباید پلیس خوب و بد ایجاد کنیم و بگوییم 
برخی را تایید می کنیم و برخی را نه. ایشان گفت یک 
واجبی فدای یک مستحب شده است و منظورش این 
بود که امر به معروف و نهی از منکر مستحب است. این 
حرف را همه عزیزان شنیدند. من هم عرض کردم که 

اگر کسی بخواهد حکم دین را عوض کند، یعنی از 
دین خارج شده. آقای پارسایی که مجتهد نیست. امر 
به معروف واجب است و نمی توان گفت که مستحب 
است. اگر کسی عامدا و عالما این کار را بکند و امر به 
معروف را واجب نداند، خطا کرده اســت. او سخنان 
پارســایی در باب این که حرف های او به درد حوزه 
انتخابیه می خورد، نه مجلس، را »پوپولیستی« خواند 
و گفت: روحانیت حریت دارد؛ ما همیشه از دین دفاع 
کرده ایم ولو این که برخی بخواهند چنین حرف های 
پوپولیسیتی بزنند. عضو جبهه پایداری تاکید کرد 
که حرف پارسایی کاملا غلط و غیرشرعی بوده و باید 
دفاع او از دیــن را نیز در هیأت نظارت بر نمایندگان 

بررسی کنند.
موضع گیری پژمانفر به منظور صدور فتوا نبوده 
البته نماینده مشــهد خطاب به مطهری ادامه داد 
که اصلا خطابش به پارسایی نبوده ولی حرف او کاملا 
غلط بوده و باید این مســأله بررسی شــود. پژمانفر در 
ادامه خطاب به پارســایی گفت: اصل ۸ قانون اساسی 
نیز به امر به معروف اشــاره دارد؛ اگر شما به این مسأله 
دینی توجه ندارید، لااقل به قانون اساسی پایبند باشید 
چون نمایندگان باید پاسدار قانون اساسی باشند. پس 
از ســخنان وی مطهری بار دیگر وارد این مناظره شد. 
نایب رئیس مجلس از یکسو گفت که سخنان پارسایی 
سهو لسان بوده و از سوی دیگر گفت که موضع گیری 

پژمانفر به منظور صدور فتوا نبوده است.

»شهروند« از حاشیه های درگیری دو نماینده در صحن علنی مجلس 
گزارش می دهد

دادگاه پارلمانی


